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ديهمص ٥2 مسرك
ى فشتسم ميمصتل سكيوزيفيد نيلول ةكرشرطق ةلود ةموكح تنيع ٣٧٩١ ماع رياني ىف

ن يعت دقو - ةحودلا ناكس ددع ديازت نع ةجتانلا ةيحصلا ةيانعلا تابلطتم ةهجاومل ، ديدج

( مك٣) تارتموليك ةثالث دعبي ىذلا ىلاحلا ةليمرلا ىفشتسم برق ، نايرلا عراش ىف عقوملا

ل اغشألا ةرازوو ةماعلا ةحصلا ةرازو عم ةمظتنملا تاراشتسالا ةطساوبو ، ةنيدملا طسو نع
٠ م ٣٧٩١ ماع ربوتكأ ىف ميمصتلا قدص ةماعلا

ت ناكو م ٤٧٩١ طساوأ ىف ةيملاع ةصقانم تحت عورشملا حرطو دوقعلا قئاثو تدعأ دقو

ل واقمك ةدحتملا ةكلمملا نم ةدودحملا ەدالوأو ىلناس درانريب نييعت ةصقانملا حرط ةجيتن

ىسيئر
ن م داتعالا ةكرش تنيعو م٤٧٩١ربوتكأ نم نماثلا خيراتب عقوملا ىف لمعلا أدبو

٠ ةيسدنهلا تامدخلل ةدهعتم ةلوئسمك ةحودلا
ة لود ىف ةيحصلا تامدخلا ىف ايسيئر ارود بعلي ازاجنا نوكيل ططخ ماعلا دم ىفشتسمو

ال اعف نوكيل ىفشتسملا ممصو ، هتعاربو هناقتإ ىدمو ميمصتلا ىلع سكعنت هتيمهأو ،رطق

ت اهجلل ةبسنلاب هعضو قيرط نع ةيخانملا لاوحألا ةهجاومل كلذك ممصو ، ايداصتقاو

ى لع تدعاس تقولا سفن ىف ىتلاو سمشلا ةعشأ نم ةيقاو زجاوح لابعتسابو ، عبرألا

٠ قيمعلا لظلاو ىوقلا ءوضلا لالغتساب كلذو ىنبملل مخضلا لكيهلا راصتخإ

Introduction
In January 1973 the Government of the State of Qatar appointed Llewelyn-Davies 
Weeks to design a new hospital to meet the health care demands of the rapidly 
increasing population of Doha. ٨  site had been allocated on the Rayyan Road 3 Km 
from the city centre and close to the existing Rumaillah Hospital. Through regular 
consultations with the Ministries of Pubhc Health and Public Works, the design was 
approved in October 1973. Contract documents were then prepared and the project 
was internationally tendered in mid-1974, resulting in the appointment of Bernard 
Sunley and Sons Limited of UK as the Main Contractor, and work commenced on site 
on 8 October 1974. The Reliant Company of Doha were appointed as the principal 
Sub-contractor for the engineering services.
The Hamad General Hospital has been planned to fulfil a central role in the health 
services of the State of Qatar, and its importance is reflected in the design and the 
scope of its facilities. The hospital has been planned for efficiency and economy, and 
designed to respond to climatic conditions by orientation and by the use of sun- 
breakers, which assist in reducing the mass of the building by exploiting the strong 
light and deep shadows.





عورشملا میظنت
ا م تاقوأ ىف اودعت عقوملا لابعو ءاشنالا لاع ناكسال عقوملا ىف ماظنب تاركسعم تینب

٠ لماع (٠٠٢١) نيتئامو فلأ
ة يلاع ةجرد ىلع لوصحلا ىلإ ىدأ امم ىسيئرلا لواقملا قيرط نع اوبردت مهنم ريثكلاو

٠ لمعلا ىف ناقتالا نم ادج
ل اوط نيبرتغملا نيفرشملاو ءاردملا نم نيعبرأ نم نوكتي قيرف عقوملا ىف نيلواقملا أشنأو

ى سكيوزيفيد نيلول قيرط نع دقعلا ةدم لاوط فارشالاو ةرادالا تناكو ءاشنالا ةرتف
ن يططخملاو نييراعملا نيسدنهملا نم قيرف اوسسأ ريمعتلاو ءاشنالا ءدب امدنع نيذلاو

ر يدم لبق نم ةيلك ةرادإ تحت ىنبملا ىلع نيشتفمو نيصتخم نيحاسمو نييندم نيسدنهمو
ع م ةلصتم ةقالع ىلع ظفوحو ( ةيسدنهلا تامدخلا ةرئاد ) ةماعلا لاغشألا ةرازو ةسدنه

ة زهجألل ةمعاد لكايهب ىنبملا دادمإ ناضل ةماعلا ةحصلا ةرازو ىف نيططخملا نيقسنملا

٠ اهل ةمزاللا تاليصوتلاو ،ةيبطلا

Project Organisation
Camps were set up on site to accommodate the construction workers, and the site 
labour force has at time exceeded 1200 operatives, many of whom have been trained 
by the Main Contractor, and this has contributed to the achievement of a very high 
standard of workmanship.

The Contractors have established on site a team of 40 expatriate managers and 
supervisors throughout most of the construction period. The Contract has been 
administered and supervised throughout by Llewelyn-Davies Weeks who at the 
commencement of construction work established a multi-disciplinary team of 
Architects, Planners, Engineers, Quantity Surveyors and Building Inspectors under 
the overall administration of the Director of Engineering of the Ministry of Public 
Work’s Engineering Services Department.

Close liaison has been maintained with the Ministry of Public Health's Planning 
Coordinators in order to ensure the provision of support structures and service 
connections for medical equipment.
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ءانبل ا ميمصت

ىنابملا عقوم رايتخإ

د قو عورشملل ةموكحلا قيرط نع تنمأ ضرألا نم ةعساو ةقطنم ىف ةينبألا تمظن

ى سيئرلا لخدملا ناف تاموسرلا نيبت امكو ، عقوملا رايتخإ ىف اببس ةبيرق قرط دوجو تناك

د ادتمإ ىلع ىذلا راودلا نم ىدؤي رجشمو ضيرع عراش قيرط نع وه عقوملا ةقطنمل

ل خدملاو راوزلا تارايس فقاوم ىلإ ضيبألا رصقلا فلخ نم ىس ىرئادلا قيرطلا

ت ارايسل عقوملا ىلا ىوناث لخدم كانهو ةيجراخلا تادايعلا لخادمو ىفشتسملل ىسيئرلا

. ةئراطلا تالاحلاو ثداوحلا مسق ىلا ةرشابم ىدؤي اذهو نايرلا عراش قيرط نع ىراوطلا

ىئامنالا طيطختلا

: ىنابملا نم ةلصتم تاعومجم ثالث نم ىفشتسملا نوكتي

٠ اهل ةعبات تامدخو جالعلاو صيخشتلل ماسقأ مضت دحاو قباط نم ةنوكم ةيانب -١

فارشالا تحت نيذلا ىضرملا ناكسال نيتصصخم قباوط سمخ نم نيتنوكم نيتراعو -٢

Building Design
Zoning
The buildings are arranged on a large area of land provided by the Government for the 
project, and the zoning of the site was influenced by the available means of access. As 
shown on the site plan, the Main approach will be via a broad tree-lined avenue 
leading from the roundabout on the “C” Ring Road extension at the rear of the White 
Palace. This approach gives access to the visitor’s car parking area, and the hospital’s 
Main Entrance and Outpatient’s entrances. ٨  secondary entry to the site, for 
emergency vehicles is provided from Rayyan Road, and gives direct access to the 
Accident and Emergency Department. ٨  third site entry gate is provided on the north 
boundary for service vehicles.

Development Control Planning
The hospital consists of three interconnected groups of buildings:
-  a single storey ،podium’ containing diagnostic, treatment and support services.
-  two 5-storey blocks of inpatient accommodation connected to a central link 

block of stairs and lifts.
-  services building including laundry and bulk stores.
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٠ دعاصملاو ملالسلا نم ةعومجم عم ناتلصتم اههو یبطلا

٠ ةيسيئر نزاخمو بايث ةلسغم مضی تامدخلل ىنبم -٣
ن م نوكم دحاو ىنبم ىف اهل ةمعادلا تامدخلاو ةيبطلا ماسقألا عمجل طيطختلا یطعيو

ة يجالعلا ةيصيخشتلا تايناكمالا هذهو لبقتسملا ىف عسوتلل ةميظع تايناكمإ دحاو قباط
ل ئاسو) ةيبطلا ايجولونكتلا ىف تاريغتلا مئالتل لبقتسملا ىف اهريغ نم رثکأ جاتحت فوس

٠ (ةثيبخلا ماروألا جالع
ل كشب عسوتلا عيطتسي نأ مسق لكل ىغبني ھنأ تايفشتسملا یططخم ةربخ ريشتو

٠ ساسألا اذه ىلع ماعلا دمح ىفشتسم ططخو ىرخألا ماسقألا نع لقتسم
ى ف تاروطتلا لقرعت ال ىك ةيبطلا قطانملا نع ىنبملا اذه ىف تامدخلا قطانم تلصفو

ال اجم یطعتل ةيسيئرلا ىنابملا نم برغلا ةهج ىف ةحوتفم ةحاسم ىلع ظفوحو لبقتسملا
ة لهس تايناكمالا هذه نوكتو لبقتسملا ىف ةيحصلا ةيانعلل ىرخأ تايناكمإ ةفاضال
٠ ةيسيئرلا ھتارمم ديدمت قيرط نع دمح ىفشتسمب ليصوتلا
ماسقألا طيطخت

م اسقألا تعمج ةيسدنهلا تامدخلا نم نكمم ىداصتقإ دح ىصقأ قيقحت لجأ نمو
ى لع نيعجارملا يضرملاو يبطلا فارشالا تحت نيميقملا یضرملل جالعلاو صيخشتلل ةيسيئرلا
٠ ةيسيئرلا تارمملا بناوج

Planning the medical departments and support services in 2 single-storey unit provides 
great flexibility for future expansion. It is these diagnostic and treatment facilities 
which in the future are most likely to need to respond to changes in medical technology 
and trends in morbidity patterns. Experience of hospital planning indicates that each 
department should be able" to expand independently of other areas, and the Hamad 
General Hospital is planned on this basis. The service areas of the building are 
separated from the clinical areas so that they will not restrict future developments, and 
an open space has been retained to the west of the main buildings to allow future 
construction of additional health care facilities, easily linked to the Hamad by extend- 
ing its main communication corridors.
Departmental Planning
The main diagnostic and treatment departments for both inpatients and outpatients 
are closely grouped each side of the main corridors, to achieve maximum economy of 
engineering services. The departments are planned around a series of landscaped 
courtyards which bring natural light and a pleasant outlook to internal areas. ٨ 
mosque is built in the courtyard nearest to the Main Entrance.
The Outpatients, Pharmacy and Radiology departments have separate waiting and 
communication spaces for men and women, and the Outpatients Department also has 
separate entrances and consulting/treatment rooms.
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 ةفيطل رظانمو ايعيبط ءوض ىطعتل ةرجشملا تاحاسلا نم اددع طيحتل ماسقألا تططخو

.ىسيئرلا لخدملل ةحاس برقأ ىف دجسم ءانبو ةيلخادلا قطانملل
 راظتنالل تاحاسمب ةدوزم ىعاعشالا بطلا مسقو ةلديصلاو نيعجارملا ىضرملا ماسقأ نإ

٠ ءاسنلل مسقو لاجرلل مسق ىلا ةلصفنم تاحاسملا هذهو ، لاصتالاو

٠  جالعلاو ةعجارملل ةلقتسم فرغو ةلقتسم لخادم اضيا نيعجارملا ىضرملا مسقلو

 ىمسق ىلا ىضرملا اهقيرط نع لقنيو ىضرألا قباطلا ىف ةلقتسم ةلاص رئارسلا ىدعصملو

. تايلمعلاو ىبطلا عاعشالا

و نيفظوملاو ىضرملا رورم ةكرحل (فيظن) تارمملل نيلقتسم نيماظن تايلمعلا فرغلو

٠ ىنبملا جراخل تاروذاقلاو ةماقلا لقنل (رذق)

٠  (CSSD) لا بناجب عقتو زكرملا جالعلا ةدحوب ةرشابم ةلصتم تايلمعلا فرغو

 ىلع مهضرم ةدش بسح تاعومجم ىلا نوعزوي ىلخادلا مسقلا ىضرم ناكسإ لاجم ىفو

٠ ضيرمتلا ةئيه
ن وكتت تاعومجم ىف ٦ , ه ٠ ٤ تايوتسملا ىلع ةماعلا ةداحلا تالاحلا رئارس تمسقو

ر يرس ٠٣ نم ةدحو لك نوكتت نيتضيرمت نيتدحو ىلا عزوم قباط لكو ريرس ٢٧ نم

د دع ليدعت نكمملا نمو اريرس ٢١ اهرئارس ددع داتعالا ةيلاعو ةكرتشم ةدحو ىلا ةفاضالاب

ت ادحولا ىلا وأ نم رئارسلا ضارتقا قيرط نع تابلطتملا بسح ةقطنملا هذه ىف رئارسلا

٠ ةرواجملا
ة رجنحلاو فنألاو نذألا ىضرمو لافطألل صاخ نكس ىلع ٣ ، ٢ نايوتسملا ىوتحيو

 ةيانعلل تادحو ، قئارح ةدحو ىلع مونلا فرغ قطانم ىوتحت اذه لك ىلا ةفاضالابو

.زكرملا لافطألا جالعل ةدحوو ،ىجاتلا نايرشلا ىف ةيومدلا ةطلجلاب تاباصملاو نيباصملاب

The two bed lifts have an independent lobby on the ground floor from which patients 
are transported to the Radiology and operating departments. The operating theatres 
have separate corridors systems: ،clean’ for patient and staff movement and ،dirty’ for 
disposal. The theatres are linked directly to the Intensive Therapy Unit and are 
situated adjacent to the CSSD.
In the inpatient accommodation patients are grouped according to their degree of 
illness and dependence on nursing staff. General Acute beds on levels 4, 5 and 6 are in 
groups of 72 beds per floor arranged in two nursing units of 30 beds each, with a shared 
high dependency unit of 12 beds. This area can be adjusted in bed numbers according 
to the requirements by borrowing from or lending beds to the adjacent units. Levels 2 
and 3 provide special accommodation for children and ENT patients. In addition the 
ward areas contain a Burns Unit, Coronary Care Units for men and women and 
Paediatric Intensive Therapy.
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بيطشتلاو ءاشنالا
ى ولعلا ءانبلا امأو .م ٧ر٢ غلبت ةيندعم ةكبش ةينبألا هذه نم ءانب ساسأ لكل عضو

ل اجملا حاسفإ لجأ نم تايضرألا ماظن ططخ دقو ٠ ىوقم ىناسرخ لكيه نم نوكتيف

ت امدخلا تابلطتم اهببست دق ىتلا بيرختلاو مدهلا نم نكمم رادقم لقأ عم تاريغتلل

ة ناسرخ زجاوح نم" نوكتت ناردجلا عيمجو ٠ ىنبملا ةايح لالخ ثدحت دق ىتلا ميسقتلاو

ة عطق حطسلا ىلعو ةلزاع ةءوبعب ةأبعم ةجودزم ةقبط ىلع ةيجراخلا ناردجلا ىوتحتو ةبلص

ة ريغص ءاضيب ةراجحب ةأطغم حيطستلا ةرشقو ، نزولا فيفخلا لزاعلا بشخلا نم ةقيقد

ة يجراخلا ناردجلا بيطشت نوكتيو سمشلا ةعشأ ساكعنإ نم ةيلاع ةجرد ىطعتل ريسكتلا

م دع ةرتف ءاهنالاو بيطشتلا ىطعتل ةيجاجز ةقبطب ىلطم ىراخف طالب نم تالاحلا مظعم ىف

ت بص دقو سمشلا ةعشأل ةرساك ءاضيب تادحوب ةللظم كيبابشلا لكو ةنايصلل جايتحالا

(  ىدونألا ) موينمولألا نم امامت تعنص كيبابشلا زيواربو ، عقوملا سفن ىف بلاوق ىف لبق نم

٠ سمشلل طباض ىزنورب نولب نولم جاجز ىلع زيواربلا هذه ىوتحتو

ةيطغأ لابعتساب ةنايصلا تايلمع نم ليلقتلا لجأ نم ىلخادلا بيطشتلا ريتخاو

Structure & Finishes
All buildings are based on a structural grid of 7.2 metres. The super-structure is a 
reinforced concrete frame and the flooring system is designed to enable changes in 
services and partitioning requirements to occur throughout the life of the building with 
the minimum of disruption. All walls are constructed in solid concrete blockwork and 
external walls consist of a double skin with an insulating infill. The roof has an 
insultating light-weight screed and the roofing membrane is covered with white stone 
chippings giving a high degree of solar reflectivity. External wall finishes are mostly of 
glazed ceramic tile giving a maintenance-free finish, and all windows are shaded with 
white pre-cast sunbreaker units which were cast on site. The window frames are 
anodised aluminium throughout and contain 2 bronze-tinted solar control glass.

Internal finishes have been selected to reduce maintenance: in corridors and general 
purpose rooms vinyl floor coverings are used; in wet areas and rooms of heavy use 
unglazed ceramic floor tiles give a hardwearing surface; and in laboratories and other 
areas where chemicals are used, a seamless epoxy-based floor has been specified. 
Internal walls are of sand/cement render with a PVA filler applied to provide a smooth 
surface. Wall finishes are generally painted or glazed ceramic tile, and the operating 
theatres are treated with a special sprayed-on elastic coating for the maintenance of 
aseptic conditions.



Ward CorridorConnection of piped services to link bridge
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ى راخفلا ىضرألا طالبلا نم عطق تعضوو ٠ ةيسيئرلا فرغلاو تارمملا ىف ( ةيلينيف ) ةيضرأ

ت ريتخاو ، ليقثلا لاعتسالا فرغو ةبطرلا قطانملا ىف ةيجاجز ةقبطب ىطغم ريغلا
 عون نم ةدحاو ةعطق نم ةيضرأ ةيئايميك داوم اهيف لمعتست ىتلا قطانملاو تاربتخملل

ة قبطب ىطغملاو لمرلاو تنمسألا نم نوكتي طيلخ نم ةيجراخلا ناردجلا تينبو ،( سكوبيإ)

ى ف نوكتي ناردجلا بيطشتو ، معان حطس ءاطعال كلذو (PVA) شودخلا ةئبعتل ةمعان
ف رغ ناردجل ةبسنلابو ، جاجزلاب ىطغم وأ غوبصم ىراخف طالب نم تالاحلا مظعم

ن م اهولخو ةرجحلا ميقعت ىلع ظافحلا لجأ نم ىطاطم ءاطغب ةشوشرم ىهف تايلمعلا

.ميثارجلا

Engineering Services
The main engineering plant supplying chilled water and steam is centrally grouped and 
services are distributed to the hospital via the link bridge. The air conditioning system 
generally uses a combination of fresh and recirculated air, except for the operating 
theatres and other critical areas which operate on a total fresh air system, which is 
filtered to 5 microns and controlled by individual environmental controls in each 
theatre. The distribution of conditioned air to the greater part of the ground floor area 
is from air handling units located in an interstitial floor under each of the two ward 
blocks.
The boiler plant supplies steam to laundry and kitchen equipment, sterilising 
machines, and to calorifiers, where the steam is converted to low pressure hot water 
for distribution throughout the building.

The site is supplied with 6MVA of electrical power through 5 transformer stations, 
and power distribution is by 2 combination of cables and busbar trunking. Standby 
generators provide 1350 KVA of power to essential services, which includes main- 
taining air conditioning at all times to the Operating Department and other critical 
areas, retaining two of the eight lifts always in operation and providing emergency 
lighting throughout the hospital.

Oxygen and vacuum services are provided to 70 per cent of the hospital beds and



Steam boiler feed pumps

Piped service headers

Main Corridor services

Water booster sets
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ةيسدنھلا تامدخلا
ه تامدخ عزوی ، ىزکرم عمجم راخبلاو دربملا ءاملاب ىفشتسملا دمي ىذلا ىسدنهلا لمعللو

ء اوهلا نم جيزم ةداع فييكتلا ماظن لمعتسيو ٠ هب لصتملا رسجلا قيرط نع ىفشتسملا ىلا
م اظن لمعتست ىتلاو ىرخألا ةساسحلا قطانملاو تايلمعلا فرغ ىف الا ،رركملا ءاوهلاو ىقنلا
ك لذو ةدرفنملا ةئيبلا ةزھجأ قيرط نع طوبضمو ، تانوركم سمخ ىلا ىفصم طقف ىقن یئاوھ
ر بكألا ءزجلا ىلا فيكملا ءاوهلا عزويو ىرخأ ةساسح ةقطنم لک ىفو تايلمع ةفرغ لک ىف

ن م تحت قباط ىف اهعقوم ءاوهلل ةجلاعم تادحو قيرط نع یضرألا قباطلا ةقطنم نع
٠ یضرملل نيتصصخملا نيتينكسلا نيتعومجملا

م يقعتلا ةزھجأ ىلاو خبطملاو سبالملا ليسغ ةزھجأ ىلا راخبلا ءاملا نايلغ لمعم دميو
. ىنبملا ءاحنأ عيمج ىلا عزويل طغضلا فيفخ نخاس ءام ىلاراخبلا لوحي ثيح ،ىفادملاو

ة لوحم تاطحم سخ قيرط نع ةيئابرهكلا ةقاطلا نم (MVA) ٦ ب عقوملا دمو
( BUSBAR TRUNKING) (ككنارت رابسابلا) تالبيک قيرط نع ةقاطلا هذھ عزوتو

هذھ مضتو ةقاطلا نم (KVA) ٠٥٣١ب ةيرھوجلا تامدخلا ةيطايتحالا تادلوملا دمتو

compressed air to those departments where life-support and special equipment is to be 
provided; theatres and anaesthetic rooms are also supplied with nitrous oxide.

Each of the inpatient beds is provided with examination/reading light, radio terminal, 
telephone point and nurse call.

Most of the building’s mechanical and electrical plant and all of the essential services 
are monitored by a computer controlled Supervisory Data System. At the operator’s 
terminal alarms will signify the breakdown of plant, losses in pressure, reduction in 
temperature; this system will also provide the capability to stop and start the air 
handling plant and assist in the planned maintenance of engineering services.



CHILDREN’S DAYROOM

Operating theatre
General view of the Hospital



ة ساسحلا قطانملاو تايلمعلا مسق ىلا تاقوألا لك ىف ءاوهلا فييكت ةنايص تامدخلا

ه لك ىفشتسملا دمو رارمتساب ةلماك ةيناثلا دعاصملا نم نينثا ءاقبإ كلذك مضتو ٠ ىرخألا

غ يرفتلاو نيجوسكوألا تامدخب ىفشتسملا رئارس نم ٠٧٨ ديوزت مت دقلو ٠ ةئراطلا ةرانالاب

ت دوز كلذكو ىرخأ ةصاخ تاودأب ةايحلا ذاقنإ تاودأ لمعتست ىتلا ماسقألا ديوزت مت ابك

٠ زوتوزألا زاغ ديسكوأب ريدختلاو تايلمعلا فرغ

و يدارلل ةيئابرهك ةليصوت فرطو صحفلا وأ ةءارقلل ءوضب ضيرم ريرس لك دوزو

٠ ضرمملا ءاعدتسال سباكو فتاهلل ىرخأ ةليصوت فرطو

ت امدخلا عيمجو ةيئابرهكلاو ةيكيناكيملا ىنبملا لماعم مظعم ىلع فارشالا متيو

ت ارقم ىف تاهبنم ريشت ٠ ىنورتكلأ لقعب طوبضملا (اتيد) فارشإ ماظن قيرط نع ةيرهوجلا

،  ةرارحلا ةجرد ىف طوبهوأ طغضلا ىف تاضافخنإ ىأ وأ لمعملا ىف ليطعت ىأ ىلا نيلوئسملا

د عاسي نأ عيطتسي امك ءاوهلا ةجلاعم لمعم كرحي وأ فقوي نأ اضيأ ماظنلا اذه عيطتسيو

٠ ةططخملا اهتنايص ىف ةيسدنهلا تامدخلا
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عورشملا بحاص
. ةماعلا ةحصلا ةرازو -ةماعلا لاغشألا ةرازو ىف ةيسدنهلا تامدخلا ةرئاد -رطق ةلود ةموكح

نوراشتسملا
ىسكيو زفيد نيلول - نویراعملا نوسدنهملا
(یبرعلا جيلخلا ىستكرب) ىرفياو نودجنل - نوصتخملا نوحاسملا
هؤاكرشو جني تياو نويراشتسإ نوسدنهم - ءانبلا وسدنهم
ة يسدنهلا تاراشتسالل ت ت نويراشتسإ نوسدنهم - تامدخلا وسدنهم
(راحبلا ربع) ستيساسإ ىلدارب نوج - تامدخلا ىلع فارشالا

نولواقملا
ةدودحملا هدالوأو ىلناس درانرب - ىسيئرلا لواقملا
داتعالا ةكرش - ىوناثلا لواقملا ى - م
(بيبانألا دادمال دليشدام نيس) و ، ب - ةيبطلا تازاغلا
ة يلودلا نوسجنك عم كارتشالاب هدالوأو ورخف شيورد مساق - سبالم ةلسغم
(ةقراشلا) طسوألا قرشلا لويناه - ىفارشالا اتيد ماظن
٠ ةدودحملا دعاصملل سربسكإ ةكرش - دعاصم
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